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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 29 sept. 1952
*'s Morgens te 11 uur aangevangen en 's middags voortgezet, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President Drees en de Ministers Algera, Beel, De Bruijn, Cals,
Donker, Kernkamp, Van de Kieft, Luns, Mansholt, Staf, Suurhoff, Van Thiel, Witte en Zijlstra
(afwezig is Minister Beyen wegens verblijf in het buitenland).

Tevens is aanwezig de Algemeen Vertegenwoordiger van Suriname Mr.Dr. R.H.
Pos (bij punt 9).

Secretaris: J. Middelburg.
- - -

2. Ingekomen stukken en mededelingen
- - -
m. De bouw van tonijnenjagers voor Nieuw-Guinea (#Zie ook notulen MR 6/10/52, punt 1a.2°.)
Minister Mansholt is benaderd met een vraag inzake de bouw van zestien tonijnenjagers voor
Nieuw-Guinea. Naar aanleiding hiervan informeert spreker of er een plan voor de ontwikkeling
van Nieuw-Guinea is, dat in de Ministerraad is besproken. Spreker heeft de indruk, dat er te dien
aanzien een gebrek aan coördinatie bestaat en dat op Minuor deze zaken te veel door
afzonderlijke deskundigen worden behandeld. Wat de onderhavige kwestie betreft merkt spreker
nog op, dat driekwart van de tonijnenjagers in de wereld zijn opgelegd. Minister Kernkamp is op de
hoogte van de plannen inzake de bouw van een of twee tonijnenjagers, doch niet van zestien. De
Minister-President stelt voor, dat deze kwestie tussen de betrokken Ministers wordt besproken,
waarbij ook Financiën wordt ingeschakeld, en dat niets zal worden gedaan, voordat een beslissing
terzake is genomen. Aldus wordt besloten.

n. Benoeming van een Regeringscommissaris voor Indonesische aangelegenheden
Minister Luns deelt mede, dat het in het voornemen ligt Mr. Blom voor te dragen voor
Regeringscommissaris voor Indonesische Zaken. Voorgesteld wordt, dat de taak van de
regeringscommissaris zal omvatten de behandeling van de Indonesische zaken op Buitenlandse
Zaken, de coördinatie van de behandeling dezer zaken op alle betrokken Departementen onder
verantwoordelijkheid van de Ministerraad, alsmede de uitvoering van de overdracht van de
Indonesische zaken van Minuor naar de andere Departementen.

De Minister-President heeft het getroffen, dat er tevoren een Directeur-Generaal
voor Indonesische zaken is benoemd. Minister Cals stelt de vraag, of de instelling van een
Regeringscommissariaat tactisch is tegen over Indonesië, nu de behandeling van deze zaken
vooral ook op deze grond van Minuor wordt afgescheiden. Minister Luns deelt mede, dat de
Indonesiërs van een en ander  op de hoogte zijn gesteld. Het blijkt, dat ook zij deze wijziging op
prijs stellen.

Minister Beel merkt op, dat “verantwoordelijk aan de Ministerraad” niet mogelijk is.
De Minister-President vraagt zich af, of coördinatie uitdrukkelijk in de taakomschrijving moet
worden vermeld, aangezien het voor de hand ligt, dat Buitenlandse Zaken een coördinerende
functie ter zake heeft. Minister Luns acht het wenselijk Mr. Blom een coördinerende taak te geven,
doch het is mogelijk hem in algemene zin hiermede te belasten. De term “verantwoordelijk aan de
Ministerraad” zal worden gewijzigd in “verantwoordelijk aan de betrokken Ministers”.

Minister Beel is van oordeel, dat Mr. Blom wel namens de Minister van
Buitenlandse Zaken en de Minister voor Uniezaken en Overzeese Rijksdelen beslissingen zal
kunnen nemen, doch niet namens de andere Ministers.
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De Minister-President dringt er op aan, dat doublures worden voorkomen; er zullen
geen deskundigen op Buitenlandse Zaken moeten komen voor de onderwerpen, die op een
andere Departementen worden behandeld. Minister Luns bevestigt, dat Mr. Blom de zaken met de
afdelingen op de Departementen zal behandelen en dat er geen nieuwe afdelingen op
Buitenlandse Zaken voor bedoelde onderwerpen zullen komen.

Minister Kernkamp deelt mede, dat op Minuor nota’s in bewerking zijn ter
vervanging van de nota, die indertijd door de Staatssecretarissen Blom en Götzen is opgesteld. De
Minister-President merkt hierbij op, dat de organisatie, die in bedoelde nota werd voorgesteld, wel
zwaar was; men zal naar een belangrijke beperking moeten spreken.

Minister Luns stelt voor, dat hij de tekst van de onderhavige ontwerp-besluit nog
aan Minister Kernkamp zal zenden. Aldus wordt besloten.

Minister Kernkamp verzoekt telegrammen betreffende Indonesische zaken in
overleg met hem op te stellen en daarbij te vermelden “mede namens Kernkamp”. Minister Luns
zal een dergelijke opdracht geven.
- - -

3. Uniezaken
- - -
d. Hervatting besprekingen met Indonesië (Brief van de Minister van Buitenlandse Zaken a.i. d.d. 26
September 1952, nr. 5961, met bijlage; zie notulen MR d.d. 15 September 1952, punt 3f.)
Minister Luns deelt ter toelichting van de brief van Susanto mede, dat Indonesië op zo vroeg
mogelijke datum de besprekingen zou willen hervatten. Voorts is men van oordeel, dat de
besprekingen niet op ministerieel niveau zouden moeten worden gehouden, doch als Nederland
dit zou wensen zal Indonesië hiertegen geen bezwaar maken. Susanto heeft verder medegedeeld,
dat ten aanzien van de Nieuw-Guineakwestie grote moeilijkheden te verwachten zijn, indien
Nederland zelfs niet bereid zou zijn over de kwestie te spreken. Spreker heeft geantwoord, dat
Nederlandse concessies inzake de souvereiniteit uitgesloten zijn, zodat onderhandelingen geen zin
hebben, aangezien deze tot een fiasco moeten leiden, hetgeen de verhouding slechter zal maken.
Als men toch Nieuw-Guinea als punt van bespreking opneemt, wekt dit verwachtingen, in het
bijzonder bij de publieke opinie in Indonesië. Wel zou kunnen worden overwogen een vage term
in het Nederlandse antwoord op te nemen, waardoor van Indonesische zijde de kwestie formeel
ter sprake zal kunnen worden gebracht. Spreker heeft er nog op gewezen, dat voortzetting van de
besprekingen in Den Haag onder onplezierige omstandigheden zouden worden gehouden als
Indonesië in de Verenigde Naties in verband met de Nieuw-Guineakwestie een zware aanval op
Nederland zou doen. Spreker heeft toegezegd Susanto Dinsdag het antwoord te zullen geven. Met
betrekking tot de Nieuw-Guineakwestie is het mogelijk te weigeren bij hervatting der
besprekingen hierover te spreken. Een andere mogelijkheid is dit niet geheel te weigeren, doch
geen illusies te scheppen, dat iets anders zou kunnen worden bereikt dan b.v. een afspraak, dat in
Nieuw-Guinea geen kuiperij tegen Indonesië zal worden toegelaten, geen wapenleveringen via
Nieuw-Guinea zullen kunnen plaatsvinden e.d.

Aangezien bij het afbreken van de besprekingen niet gezegd is, dat bij hervatting
niet meer over Nieuw-Guinea zou worden gesproken, acht de Minister het moeilijk dit thans
geheel te weigeren; hij stelt voor naar een voorzichtige formule te zoeken, in overleg met Minister
Kernkamp. Wat de besprekingen inzake de Unie betreft, ware te overwegen of niet eerst ambtelijk
overleg in Djakarta zal worden gevoerd, dat als dilatoir kan worden aangeduid. Van de zijde van
het Nederlandse bedrijfsleven in Indonesië wordt wel gesuggereerd de besprekingen wat te
rekken, waarbij als overwegingen worden genoemd, dat het Indonesische Kabinet niet sterk staat
en dat het wenselijk is, dat de Indonesische Regering eerst haar houding tegenover het
buitenlandse kapitaal bepaalt. Spreker is echter van oordeel, dat Nederland moet oppassen niet
van het voeren van een uitsteltactiek te worden beschuldigd. Op zijn Departement heeft men ook
in overweging gegeven een aantal punten in Djakarta te bespreken, aangezien er weinig



Indonesische deskundigen zijn, die daarom moeilijk gemist kunnen worden, terwijl in het verleden
is gebleken, dat de Indonesische deskundigen zodra zij buiten Indonesië komen weinig kracht van
spreken hebben. Dergelijk overleg in Djakarta geeft Indonesië bovendien een kleine prestige-
overwinning, terwijl het voor de Indonesische Regering moeilijker wordt aldaar bereikte resultaten
te desavoueren. Spreker zou willen overwegen de besprekingen met Indonesië aanvankelijk hier te
lande te hervatten. Als daarbij blijkt, dat bepaalde technische onderwerpen beter in Indonesië
besproken kunnen worden, zal men dit wel moeten doen.

De Minister-President wijst er op, dat Lamping, Schürmann en Speekenbrink uit
Indonesië weg zullen zijn. In verband hiermede voelt spreker niet zo veel voor besprekingen in
Djakarta. Voor goed begrip van deze kwestie geeft spreker een samenvatting van de
voorgeschiedenis.

Aan het einde van 1950 is bij de RTC overeengekomen Nieuw-Guineaconferentie
gehouden. Na de mislukking hiervan heeft de Indonesische Regering besloten, dat naar
beëindiging van de Unie zal worden gestreefd. Prof. Supomo is daarop naar Nederland gekomen
voor inleidende besprekingen, waarbij werd afgesproken, dat er een speciale band (een juridische
vorm sui generis) tussen Nederland en Indonesië zou komen in plaats van de Unie. Toen Supomo
later voor nadere besprekingen terugkwam was hij daar ver van af. Aanvankelijk is van
Indonesische zijde ook medegedeeld, dat geen materiële wijzigingen in de RTC-overeenkomsten
zouden worden voorgesteld, waaraan naderhand evenmin is vastgehouden. Indonesië stelt thans,
dat Nederland allerlei eisen stelt, terwijl onzerzijds alleen maar aan bepaalde bestaande waarborgen
wordt vastgehouden. Voordat de besprekingen werden afgebroken, bleef men daarom vrij ver van
elkaar staan. Minister Luns heeft aan Susanto gezegd, dat Indonesië bij besprekingen met andere
landen, o.a. Amerika, veel soepeler is; bij de besprekingen met Nederland is Indonesië dikwijls niet
bereid iets te doen als dit van belang voor Nederland is, hetgeen toch voor het bereiken van een
compromis noodzakelijk is.

De Minister-President merkt op, dat vóór de laatste besprekingen reeds aan
Indonesië is gezegd, dat ten aanzien van de Nieuw-Guineakwestie de Regering bereid was
hierover te spreken, doch dat zij geen oplossing zag. Hierbij zal men zich ditmaal kunnen
aansluiten. Wat betreft de plaats der besprekingen zou spreker er aan willen vasthouden, dat de
eigenlijke delegatiebesprekingen in Den Haag plaatsvinden. Als bezwaar tegen besprekingen in
Djakarta noemt de Minister, dat daar eigenlijk een Ministersconferentie van de Unie behoort te
worden gehouden, waartoe Indonesië niet bereid is. Bovendien merkt Lamping op, dat de
Indonesiërs dan door een uitsteltactiek zouden speculeren op het ongeduld, dat Westerlingen
eigen is. Diplomatieke voorbereiding zou spreker ook niet in Djakarta willen houden, terwijl
diplomatieke voorbereiding in Den Haag voor de Indonesiërs weinig verschil met voortzetting
van de onderbroken besprekingen zal maken. Ten aanzien van het niveau is spreker van oordeel,
dat geen Ministers moeten deelnemen. Het lijkt de Minister juist, dat Mr. Blom met de leiding van
de Nederlandse delegatie wordt belast, terwijl het overweging verdient ook Götzen, die lange
ervaring in Indonesische zaken heeft, er bij te betrekken gedurende de tijd der besprekingen nog
eerst een overzicht samen te stellen van de vraagstukken, die er liggen.

Minister Algera heeft er geen behoefte aan over de Unie te spreken, doch er ook
geen bezwaar tegen dit te doen als Indonesië het wenst. Het zal dan wel goed zijn eerst de punten
te weten, waarover de Indonesiërs willen spreken. De Minister-President merkt op, dat van
Nederlandse zijde reeds een samenvatting hiervan is gemaakt. Minister Algera zou gaarne een
uiteenzetting hebben in hoeverre de RTC-overeenkomsten zijn nagekomen. Als dit niet is gedaan,
zou men kunnen vragen tot herstel van het onrecht te komen. Ten aanzien van Nieuw-Guinea
staat spreker op het standpunt, dat daarover niet gesproken moet worden. De positie van Nieuw-
Guinea is thans te veel zwevend, zodat het beter is als de Regering een positief standpunt ten
aanzien van Nieuw-Guinea inneemt en dit gebiedsdeel met kracht gaat ontwikkelen. Tegenover
het voorstel om Indonesië gelegenheid te geven de Nieuw-Guineakwestie wel formeel te sprake te
brengen, zou spreker het beter achten, ook voor de publieke opinie in ons land, dat van



Nederlandse zijde wordt gesteld, dat men niet bereid is over Nieuw-Guinea te spreken. Minister
Luns merkt op, dat zowel in Djakarta als Amerika duidelijk is gesteld, dat er geen enkele kans is tot
het bereiken van overeenstemming met Indonesië over Nieuw-Guinea. Een weigering van
Nederlandse zijde om ook maar te spreken over Nieuw-Guinea zal echter een wilde agitatie tegen
Nederland oproepen. Nu ook internationaal de Nieuw-Guineakwestie voor de Indonesiërs
hopeloos is, zullen zij begrijpen, dat het juist is bij de besprekingen deze kwestie te laten
verzanden. De Minister-President wijst er naar aanleiding van de opmerking van Minister Algera, dat
de Nieuw-Guineakwestie niet zwevend mag blijven, op, dat de toestand door een nieuwe
verklaring van de Regering niet anders wordt, aangezien in de wereld de status van dit gebied als
zwevend zal worden beschouwd, zolang het nabuurland Indonesië bestrijdt, dat de souvereiniteit
bij Nederland berust. Bovendien staan de grote ondernemingen, welke uitgebreide belangen in
Indonesië hebben, ten gevolge van de Indonesische actie vaak huiverig tegenover deelneming aan
de ontsluiting van Nieuw-Guinea. Minister Kernkamp is het eens met de Minister-President, dat
door een eenzijdige uitspraak van Nederland de Nieuw-Guineakwestie niet opgelost is. Er zijn
echter wel kwesties (Aden, Brits Honduras), die wel lopen na een eenzijdige verklaring.
Duidelijkheid ten aanzien van Nieuw-Guinea is niet alleen van belang voor de investeringen, doch
ook voor de personele zaken aangezien voor de ontwikkeling van dit gebied kundig personeel
nodig zal zijn. Spreker heeft geen bezwaar een vage term in het antwoord aan de Indonesische
Regering op te nemen, doch onder de voorwaarde, dat men niet zal spreken over de souvereiniteit
over Nieuw-Guinea. Minister Beel acht het eveneens wenselijk duidelijk te stellen, dat de
souvereiniteit over Nieuw-Guinea niet discutabel is. De Minister-President merkt op, dat van
Indonesische zijde tenslotte is gezegd, dat men met betrekking tot Nieuw-Guinea een 'common
responsibility' zou kunnen aanvaarden. Ten tijde van de Nieuw-Guineaconferentie is gesproken
over het opdragen van de souvereiniteit aan de Unie met het beheer aan Nederland (welke
oplossing thans geen zin meer heeft), alsmede over de instelling van een Nieuw-Guinearaad,
waarmede Indonesië niet accoord is gegaan. Wat het personeelsvraagstuk betreft zal men moeten
bedenken, dat Nieuw-Guinea met een tekort aan werkkrachten zit, voor de aanvulling waarvan
men vrijwel uitsluitend op Indonesiërs is aangewezen.

De Raad besluit vervolgens, dat Minister Luns Woensdagavond een schriftelijk
antwoord aan Susanto zal overhandigen, dat tevoren in kleine kring (de Minister-President, en de
Ministers Beel, Luns, Kernkamp en Algera) zal worden vastgesteld.
- - -


